
ORDENACIÓ DEL TERRITORI I HABITATGE

1069-000015-009599/2023
Taula del Litoral per a la gestió de la sorra de les platges de Sitges

ACTA DE LA REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DE LA TAULA DEL LITORAL PER A LA
GESTIÓ DE LA SORRA DE LES PLATGES DE SITGES

 
Data : dilluns 22 d’abril de 2024
Hora: 12:00 – 13:30 hores.
Lloc : Oficina de Turisme de Sitges (Masia de Can Milà).

Ordre del dia:

1.- Proposta d’actuacions d’urgència a les platges.

Assistents:

 Regidoria de Platges.
 Regidoria d’Acció Ambiental i Transició Ecològica.
 Servei Tècnic municipal de Medi Ambient.
 Zona Portuària Centre. Ports de la Generalitat.
 Port d’Aiguadolç.
 Port Ginesta.
 APMA Garraf.
 CIMNE.

S’excusen la Demarcació de Costes de l’Estat a Catalunya i l’associació Biodiversitat
Sitges.

Desenvolupament de la sessió:

La Presidenta de la Taula, Sra. Carme Gasulla, obre la sessió de treball a les 12:10
hores,  junt  la  Regidoria  de Platges  i  Alcaldessa de Sitges,  Sra.  Aurora  Carbonell,
exposant  com a  motiu  d’urgència  de la  reunió  l’estat  de  les  platges  després  dels
darrers temporals costaners.

La Regidora de Platges informa de comunicació telefònica rebuda de la Demarcació
de Costes  de l’Estat  sobre la  petició  feta  al  Ministerio  de Transición Ecològica  de
declaració  de  l’estat  d’emergència  del  litoral  català  que  representarà  una  actuació
urgent d’abocament de sorra a les platges del litoral català, amb cost igual per als
ajuntaments. Tanmateix, s’informa de què Ports de la Generalitat recomana a Sitges
d’abocar a les platges de Sant Sebastià i Garraf per la situació en la qual es troben.

Ports de la Generalitat confirma aquesta explicació prèvia i afegeix que la Regidoria de
Platges ha demanat que es faci  una actuació al juny, passat temps de temporals i
abans de l’afluència massiva a les platges.

La Regidora de Platges afegeix que, segons li va informar la Demarcació de Costes, el
moment que s’abocaria, al final es decideix des de Madrid.

Ports de la Generalitat informa que els ports i platges del Garraf es troben en una
situació d’emergència.  També demana no fer  públiques les dades de quantitats de
metres cúbics a abocar fins no es faci oficialment la declaració d’emergència, però
estaria al voltant de 20.000 m3 a cada platja (Sant Sebastià i Garraf).
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APMA Garraf pregunta si aquest fet es deu a la nova dinàmica litoral.

Port Ginesta contesta que hi influeixen molts vectors. Els ports estan oberts cap a sud
perquè és l’orientació que rebia temporals més amables però això ara ha canviat. Es
troben amb acumulacions de sorra dels darrers disset anys que necessiten treure.

Ports de la Generalitat comenta que la draga no és la solució per a les platges, només
suposa un “parxe” temporal amb l’assentiment de la plena composició de la Taula, i
que cal  treballar  per  un projecte a  més llarg  termini,  i  demanar  a  Costes  la  seva
màxima implicació.  Tot  i  així  i  degut  a  la  situació actual,  a  Sitges  li  anirà molt  bé
l’aportació de sorra però no és la solució de les platges. Al final s’haurà de pensar en
anar  cap  a  un  model  de  platges  artificials,  molt  protegides  dels  temporals  per
estructures.

CIMNE aposta més per models inflables i submergibles que es puguin adaptar a cada
circumstància.

Port Ginesta posa en valor la sorra disponible dels ports de Sitges comparant-ho amb
la seva absència al Maresme, molt necessitats de nodrir les seves platges.

Ports de la Generalitat apunta que les actuacions necessàries s’han de liderar des del
Servei de Gestió del Litoral de la Generalitat i la Demarcació de Costes a Catalunya.

CIMNE explica que el transport transversal de sediments no està controlat i per això no
disposen de sorra al  Maresme. Apunta que això pot acabar passant al Garraf.  Cal
plantejar solucions de protecció de les platges.

La  Regidora  de  Platges  indica  que  la  Demarcació  de  Costes  ha  de  plantejar
orientacions d’espigons o altres que s’escaiguin.

Ports de la Generalitat indica que la sorra dragada al Port d’Aiguadolç ha d’anar a la
platja Sant Sebastià i  la sorra del Port de Garraf ha d’anar a la platja de Garraf.  I
aquesta sorra aniria a platja seca. La sorra del Port Ginesta es deriva a la platja de
Viladecans.

La Regidora de Platges informa que els grups ecologistes estan preocupats pel grau
d’afectació sobre la biodiversitat en abocar sobre platja seca.

CIMNE apunta que l’afectació també es dóna abocant en platja humida.

Ports  de  la  Generalitat  afirma  que  abans  es  passen  tots  els  controls  ambientals
necessaris.

APMA Garraf pregunta perquè no es pensa en abocar sobre la platja de la Bassa
Rodona atès el seu estat.

Port d’Aiguadolç informa que és perquè la sorra del seu port té una caracterització
diferent de la sorra de platja de Bassa Rodona i no resulta adequada.

La Regidora de platges apunta que la Bassa Rodona necessita d’uns volums de sorra
molt  superiors  als  que  poden  aportar  els  ports,  a  banda  de  què  la  situació
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administrativa condiciona qualsevol intervenció i inversió, per la qual cosa no té sentit
fer una abocament de sorra ara.

CIMNE afegeix que a la platja de la Riera Xica també es requereixen grans volums de
sorra per regenerar-la.

APMA Garraf recorda que fa dècades la platja de la Barra era una plataforma rocosa.
No hi havia platja. Que en aquella zona i següents platges es van anar formant a rel de
modificacions als espigons i la creació de les illetes.

Ports de la Generalitat posa en valor la feina que està fent l’Ajuntament de Sitges amb
aquesta Taula de treball i el fet de reunir a totes les Administracions per debatre el
tema, ja que no s’ha fet mai a Catalunya.

CIMNE comenta que la platja entre el port de Segur de Calafell i Cunit és un espai
idoni per a fer proves pilot atès les característiques tècniques que es requereixen.

La  Regidora  de Platges  opina  que  cada  platja  és  diferent  i  s’ha  d’estudiar  abans
d’actuar. Que cada vegada costa més recuperar la sorra de les platges.

APMA Garraf opina que aquesta emergència ens recorda que és urgent entre tots
els agents trobar el camí que ens porti a solucions més permanents.

Port Ginesta explica l’èxit de la cala Ginesta amb l’experiència d’una implantació dunar
amb vegetació litoral.

Sense  més  comentaris,  la  Presidenta  de  la  Taula  dóna  per  finalitzada  la  reunió
extraordinària a les 13:05 hores.

Presideix:
Carme Gasulla Blanco
Regidora d’Acció Ambiental i Transició Ecològica
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